

[Texte]

The Vice-Chairman: Would the Committee be agreeable to hear Mr. Holmes as the principal critic and to adjourn after his questioning.

Mr. Holmes: I am not interested in the answers now I just want to pose the questions.

The Vice-Chairman: We will hear one more questioner, that being Mr. Holmes.

Some hon. Members: Agreed.

Mr. Holmes: I want to turn to the Atlantic region allocation. I have specific questions on it but before I do that I want to compliment Mr. Anderson on his excellent remarks regarding the Indian Fishermen's Assistance Program. I do not want the answer right now but I think there was one relevant question that perhaps should have been asked: will that program or an improved program be carried on after March 31 of next year? Perhaps you could give me the answer next day.

What I am concerned about are the allocations for 1978 and 1979. I have looked at the budget allocation and requirements and shortfalls and the description of activities and, as I interpret it, there appear to be a number of areas that have been affected by the budget this year and I will describe some of them for you and I want to know whether or not I have interpreted the description activity correctly. I would also like to know how these decisions were made and whether or not you have relevant studies regarding these that will allow you to make that decision. Let me read some of these for you and you can comment on them tomorrow, or earlier, in written form. I have a list of about 27 or 28 items, but let me give you at least a dozen or so of the highlights.

Band staff consultations—example: meeting of band managers—will be eliminated. The Union of New Brunswick Indian Community Development and the Union of Nova Scotia Indian Popular Education Agreements will be eliminated with a loss of 18 jobs. There will be no professional training for teachers. School committees' per capita grants will be eliminated. Native Language Instruction will be eliminated with a loss of jobs. Curriculum enrichment will be eliminated. The 1978-79 nonfederal school tuitions will be short by \$510,700 as 1977-78 bills had to be paid for from 1978-79 funds. Social counsellors will be laid off. There will be an inability to respond to approximately one-third of student requests under the boarding program. Mid-day lunch programs will be eliminated as of June 30, 1978. Student Allowances Programs will be eliminated. Adult basic education will be eliminated. Social adult education will be eliminated. Public Library Programs will be eliminated. Band training will be drastically curtailed. Not every student who applies will be funded and the implementation of E-12 will be drastically curtailed in the postsecondary education program. Placement and relocation and relocation assistance will not be provided. Training on the job will be curtailed by 10 per cent and the Training on the Job Demonstration Project will be prematurely terminated.

[Traduction]

Le vice-président: Le Comité est-il d'accord pour entendre M. Holmes à titre de critique principale et puis après qu'il aura posé ses questions, nous ajournerons.

M. Holmes: Je n'ai pas besoin de recevoir les réponses maintenant.

Le vice-président: Donc, nous n'écouterons maintenant qu'une seule personne, soit M. Holmes.

Des voix: D'accord.

M. Holmes: Je voudrais parler de la région de l'Atlantique. Auparavant, je voudrais féliciter M. Anderson pour les remarques excellentes qu'il a présentées au sujet du programme d'aide aux pêcheurs indiens. Je crois qu'il y avait une question pertinente qui se posait ici et on n'a pas besoin de me répondre tout de suite. J'aimerais savoir si ce programme, ou un programme amélioré, sera appliqué après le 31 mars de l'an prochain? Peut-être pourriez-vous me répondre demain.

Ce qui m'intéresse, ce sont les allocations pour les années 1978 et 1979. J'ai examiné le budget, et il me semble qu'il y a pas mal de restrictions. J'aimerais savoir comment ces décisions pour apporter des restrictions ont été prises et s'il y a eu des études appropriées de faites avant de prendre ces décisions. Permettez-moi de lire la liste de ces restrictions et vous pourrez apporter vos remarques demain ou plus tôt sous forme écrite. J'ai une liste de 27 ou 28 postes. Je vais vous en donner une douzaine ou quelques.

Consultation avec le personnel des bandes: la réunion des directeurs de bandes, sera supprimée. Les accords concernant l'Union of New Brunswick Indian Community Development et the Union of Nova Scotia Indian Popular Education, seront supprimés et il en résultera une perte de 18 emplois. Plus de formation professionnelle pour les professeurs. Les subventions aux comités d'écoles seront supprimées. L'instruction en langues autochtones sera supprimée. Le perfectionnement du programme sera supprimé. Les frais de scolarité pour les écoles non fédérales pour 1978-1979, seront réduits de \$510,700, car les factures de 1977-1978 ont dû être payées à partir des fonds de 1978-1979. Les conseillers sociaux seront remerciés pour le programme des pensionnaires et on ne pourra répondre à un tiers des demandes des étudiants. Les programmes pour les repas de midi seront supprimés à partir du 30 juin 1978. Et les programmes d'allocations aux étudiants seront supprimés. L'éducation aux adultes sera supprimée. L'éducation sociale aux adultes sera supprimée. Les programmes de bibliothèques publiques seront supprimés. L'information des bandes sera réduite de beaucoup. On ne pourra subventionner toutes les demandes de l'étudiant et la mise en application de E-12 sera de beaucoup réduite dans le cadre du programme de l'éducation au postsecondaire. On ne fournira pas d'aide de placement et de relocalisation. L'information en cours d'emploi sera réduite de 10 p. 100 et l'information en cours d'emploi du projet de démonstration sera arrêtée prématurément.